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Samen onderweg 
 

Reactie op het visitatierapport  

van het WODC 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Aangeboden aan de secretaris-generaal van het ministerie van Justitie en Veiligheid en de 

leden van de brede bestuursraad door de voorzitter van de Raad van Advies, prof. dr. Mark 

Bovens en de directeur WODC, prof. dr. Gerty Lensvelt-Mulders op 17 februari, 2023, te Den 

Haag  
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Voorwoord  
 

Voor u ligt de reactie van het Wetenschappelijk Onderzoek en Documentatie Centrum (WODC) op het 

visitatierapport van de visitatiecommissie. Met haar rapport doet de visitatiecommissie (hierna ook: de 

commissie) verslag van de visitatie en evaluatie die in het najaar van het 2022 heeft plaatsgevonden. De 

evaluatie heeft betrekking op de periode 2016 tot en met 2021.  

Tijdens haar bezoek aan het WODC op 18 en 19 oktober 2022, heeft de commissie met een groot aantal 

gesprekspartners gesproken over de kwaliteit van het werk van het WODC in de breedste zin van het 

woord. Deze gesprekspartners kwamen uit de wereld van beleid, politiek, onderzoeksorganisaties, 

ketenpartners, maar ook vanuit andere organisaties die belang hebben bij een instituut dat voorziet in 

gedegen wetenschappelijke kennis op het terrein van justitie en veiligheid. 

Wij zijn de leden van de commissie heel dankbaar dat zij zoveel tijd en energie hebben gestoken in de 

visitatie en evaluatie. Dank voor het constructief kritisch evalueren van ons werk, het met ons 

vooruitkijken naar de toekomst, en voor jullie aanbevelingen voor het versterken van het WODC qua 

inhoud en vorm de komende jaren. Wij bedanken ook alle gesprekspartners die openhartig met de 

commissie hebben gesproken.  

Het op veel fronten positieve oordeel van de visitatiecommissie over het WODC is verheugend. We 

kunnen concluderen dat de commissie vindt dat de basis op orde is. Door het werk, de conclusies en de 

constructieve aanbevelingen weten wij ons als WODC gesteund op de in 2021 ingeslagen weg 

voorwaarts. 

Het WODC accepteert het visitatierapport. We zullen het rapport en onderstaande reactie op onze 

website openbaar maken. Dat doen wij na de aanbieding van het rapport en de reactie aan de secretaris-

generaal en de brede bestuursraad.  

Een voorwoord is zeker ook de plaats om ook de mensen te bedanken die samen het WODC mogelijk 

maken. Een organisatie als het WODC bestaat immers alleen bij de gratie van de mensen die hem in hun 

dagelijkse werk tot een geleefde realiteit maken. De evaluatie beschrijft een periode van zes jaar. Er zijn 

in die tijd mensen gekomen en gegaan. Ik bedank jullie allemaal voor jullie inzet en betrokkenheid bij 

onze gezamenlijke onderneming die WODC heet. 

 

Den Haag, 

30 januari 2023,  
 
Prof. dr. Gerty Lensvelt-Mulders  
Directeur WODC 
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Evaluatie en visitatie WODC 2022  
 

Context van de visitatie 
 
In opdracht van de Raad van Advies van het WODC heeft de visitatiecommissie, onder leiding van 

prof.em. mr. dr. Tineke Cleiren, het WODC gevisiteerd en geëvalueerd.  De commissie heeft het WODC 
beoordeeld op: 
 De beleidsmatige relevantie en impact van het werk van het WODC; 
 de maatschappelijke relevantie en impact van het werk van het WODC; 
 de wetenschappelijke kwaliteit van het werk van het WODC; 
 de toekomstbestendigheid van het WODC. 
 

Conform de andere rijkskennisinstellingen heeft ook het WODC bij de evaluatie en visitatie 2022 zoveel 

mogelijk het Strategy Evaluation Protocol 2021-2027 (SEP) voor wetenschappelijk onderzoek van de 
Universiteiten van Nederland gevolgd. Echter met een meer gelijke nadruk op de beleidsmatige en 
maatschappelijke relevantie en de wetenschappelijke kwaliteit.  
 
Op 18 en 19 oktober bezocht de commissie het WODC. Op 21 december 2022 heeft de commissie het 
visitatierapport afgerond en aangeboden aan zowel de Raad van Advies als het WODC. Hieronder volgt 

de reactie van het WODC op het rapport. Daarin worden de belangrijkste aandachtspunten en de acties 
beschreven, die het WODC vanaf en in 2023 samen met de medewerkers en externe partners oppakt.  

Naar een meer ambitieuze missie. 
De commissie steunt de met de reorganisatie van 2021 ingeslagen koers en strategische doelen naar een 
meer zelfstandig intituut, en adviseert om die lijn door te trekken richting een Kennisinstituut voor de 
Rechtsstaat. De commissie ziet veel potentie in de door het WODC gekozen richting en moedigt het 
WODC aan om ambitieus te zijn en die ambitie ook uit te stralen.  
Het WODC ziet daarin een appel aan de eigen organisatie om de vier strategische thema’s nog 
voortvarender ter hand te nemen. Deze worden verwoord als: 

a. in samenwerking met JenV werken aan een meer strategische programmering, onder andere via 

onze kennislijnen;  
b. de datagovernance versterken en data-innovatie faciliteren;  
c. de transitie van documentatieafdeling naar de communicatieafdeling versnellen;  
d. het versterken van het personeelsbeleid om de goede mensen binnen te halen en te behouden.  

 
Als strategisch vertrekpunt voor de komende jaren formuleren we als doel dat het WODC in 2025 breed 

erkend is als hét Kennisinstituut voor de Rechtsstaat, dat met zijn werk bijdraagt aan het goed 
functioneren van onze democratie. Dat doen we met feiten, kennis, signaleringen en vernieuwende 
ideeën. Dit is een ambitieuze doorontwikkeling van onze huidige missie, maar zeker niet in strijd met de 
Ministeriele Regeling of de wettelijke grondslag van het WODC.  
 
 
Wat gaan we in 2023 doen om ons doel op dit vlak verder vooruit te brengen? 

1. Om zijn ambitieuze missie waar te maken zal het WODC, meer dan tot nu toe het geval was, in 
contact gaan met het brede veld van stakeholders, waaronder politici, beleidsmedewerkers, 

professionals, en de media. Deze in 2021 ingezette lijn zal de komende jaren met kracht worden 
voortgezet.  

2. Het WODC zal sturen op interne en externe samenwerking en daarvoor de goede ondersteunende 
structuren en processen (her)inrichten. Hiervoor hebben we ook in 2023 nauwe samenwerking met 
JenV in het kader van Informatiehuishouding op Orde (WOO en PoK-WaU). Dit versterkt het WODC 

inhoudelijk, methodologisch, organisatorisch en innovatief.   
3. Voor de voortvarende realisatie van bovenstaande strategische doelen gebruiken we de reeds 

voorziene evaluatie van het Organisatie en Formatie Rapport 2021-2025. Noodzakelijke 
aanpassingen in de formatie of organisatie kunnen zo snel worden geïmplementeerd.  
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Beleidsmatige relevantie en relatie met J&V 
De commissie stelt vast dat het WODC zijn opdracht als onafhankelijk kennisinstituut voor het ministerie 
van Justitie en Veiligheid naar behoren vervult. Het WODC voorziet in de behoefte van het departement 
aan kennis, documentatie en betrouwbare gegevens. Het werk van het WODC is beleidsmatig relevant. 
De verhoudingen tussen het WODC en het departement zijn goed. Er is een gedeelde ambitie om het 
werkprogramma meer strategisch te programmeren, de waan van de dag te overstijgen en zich voor te 
bereiden op de vragen voor de toekomst. 
Daarnaast zijn er ook wat kritische geluiden. Deze gaan meestal over de aansluiting van de 

onderzoeksresultaten op de behoefte van de beleidsmakers en de tijdigheid van de resultaten van 
onderzoek.  
 
Wat gaan we in 2023 doen om de beleidsmatige relevantie te vergroten? 

1. Het WODC gaat door met het normaliseren van de betrekkingen met het departement, natuurlijk 
vanuit een onafhankelijke positie, dat is de voorwaarde sine qua non, alleen wel met een open 

oog en oor voor elkaars vragen en noden. 

2. Om de aansluiting van de onderzoeksresultaten op beleid te vergroten is het belangrijk dat 
accountmanagers en onderzoekscoördinatoren tijd nemen om naast het wat ook het waarom van 
de onderzoeksaanvraag goed met elkaar overeen te komen. Hierin werken we ook samen met de 
directie Innovatie, Kennis en Strategie. 

3. Het WODC wil samen met JenV verkennen hoe het geven van mogelijke 
handelingsperspectieven, opties en/of scenario’s die gesteund worden door de 

onderzoeksresultaten, kan bijdragen aan het beter aansluiten van de onderzoeksresultaten op 
het werk van beleidsmakers. 

4. En tenslotte is het WODC bezig met het vergroten van de eigen toolkit met nieuwe 
kennisproducten, onderzoeksmethoden en -technieken die onder andere tot een kortere 
doorlooptijd moeten leiden.   

  
 

Maatschappelijke relevantie 
De commissie ziet dat het WODC in 2020 de expliciete ambitie heeft geformuleerd om zijn impact te 
verbreden. De commissie acht aannemelijk dat hier voor het WODC nog veel winst te behalen valt. Deze 

visitatie was evenwel nog te vroeg om de realisatie van deze ambitie te kunnen evalueren. Dat neemt 
niet weg dat de commissie ziet dat het WODC bezig is om zijn kennisdisseminatie te professionaliseren. 
Dat is een goede manier om de maatschappelijke impact te vergroten en verdient daarom, volgens de 
commissie, alle steun. Ook zou het WODC zelf het publieke debat meer op kunnen zoeken, zodat de 
resultaten van onderzoek meer gaan leven onder belanghebbenden, opdrachtgevers, externe 
onderzoekers, belangstellende burgers, media en politiek. Zo kan het WODC bijdragen aan de kwaliteit 
van het maatschappelijk debat. 

 
Het WODC voelt zich gesteund en gesterkt door de visitatiecommissie in de conclusies en aanbevelingen 
op zijn weg naar een zelfbewustere houding om de maatschappelijke relevantie van het WODC te 
versterken. Sinds het moment dat de reorganisatie in 2021 werd geëffectueerd, is het WODC op de 
goede weg.  
 

Wat gaan we in ieder geval doen om de maatschappelijke impact van het WODC in 2023 nog verder te 

vergroten? 
1. Het WODC werkt aan nieuwe vormen om de resultaten van het onderzoek te dissemineren. In 

2023 gaan we werken aan de opbouw van inhoudelijke portfolio’s op de belangrijkste terreinen 
als middel om beleidsmedewerkers en andere stakeholders op een snelle manier inhoudelijk up-
to-date te brengen. Het WODC ziet hierbij voor zichzelf nadrukkelijk een educatieve taak.  

2. In 2023 gaan we verder met het organiseren van gezamenlijke kennistafels voor een breed 

publiek van stakeholders, i.e. naast beleidsmakers, ook uitvoeringsorganisaties, de politiek, 
regionale stakeholders en andere belanghebbenden. Zo draagt het WODC met goede, 
maatschappelijk relevante en begrijpelijke kennis bij aan de goede invulling van taken en/of 
rollen van deze partijen. 

3. Intern gaat het WODC bewust werken aan het vergroten van het omgevingsbewustzijn van zijn 
medewerkers. In 2023 gebeurt dat onder andere door het instellen van werkbezoeken bij 
verschillende ketenpartners.  
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4. Omdat het inderdaad nog te vroeg is om de reeds ingezette activiteiten te kunnen evalueren zal 

het WODC begin 2025 een midterm evaluatie uitvoeren over de jaren 2022, 2023 en 2024 om 
zijn voortgang in het versterken van de maatschappelijke impact te volgen.  

 

 

Wetenschappelijke kwaliteit en toekomstbestendigheid van het onderzoek 
De commissie concludeert dat de wetenschappelijke kwaliteit van het onderzoek tussen 2016 en 2021 
voldoende op orde was. Actieve deelname aan het academische discours is volgens de commissie nodig 
om de wetenschappelijke kwaliteit van het werk van het WODC blijvend op het goede niveau te houden. 

Ook begeleidingscommissies werken goed ter verankering van wetenschappelijke kwaliteit. Daarnaast 
zijn ze een instrument om het beleid en verschillende wetenschappelijke disciplines bij elkaar brengen. 
Het instituut begeleidingscommissie wordt door de commissie gezien als een van de troeven van het 
WODC. 
Met het instellen van kennislijnen heeft het WODC focus aangebracht in zijn onderzoek. De commissie 
ziet daar de waarde van in, maar wijst wel op de noodzaak van dynamiek en flexibiliteit naar de 
toekomst. Voor nu is het zaak om de structurerende plannen daadwerkelijk ten uitvoer te brengen, met 

creativiteit en vasthoudendheid. De commissie raadt het WODC met klem aan om de ruimte die het heeft 
om een deel van zijn onderzoeksbudget vrij in te vullen aan te wenden voor gewaagd en vernieuwend 
onderzoek. Zo kan het WODC zijn innovatiekracht, profiel en onafhankelijkheid versterken. De schatkist 
moet open.  
 
 
Wat gaat het WODC in 2023 doen om wetenschappelijke kwaliteit te borgen en de schatkist open te 

zetten? 
1. Wetenschappelijk ‘meedoen en laten meedoen’, dat is, zowel een voorwaarde voor het borgen 

van de kwaliteit van ons werk als een kans om de ‘parel onder het zand’ te benutten en ‘de 
schatkist van het WODC’ verder te openen. Daartoe heeft het WODC in 2022 meerdere 
maatregelen genomen, die we nu met kracht gaan voortzetten: 

a. Het bieden van tijd voor het schrijven van wetenschappelijke artikelen.  

b. Het verbreden van het academisch netwerk met als doel het bevorderen van 
samenwerking. Samenwerking wordt verder versterkt door het eind 2022 opgestelde 
beleid ‘Deeltijd academische aanstellingen’.  

c. Het instellen van bijzonder hoogleraren bij universiteiten. 

2. Het WODC mag conform de Ministeriële Regeling 10% van de lumpsum inzetten voor eigen 
onderzoek, in 2023 gaan we beter expliciteren om welk onderzoek dat gaat. 

3. Conform dezelfde regeling mag het WODC 20% van de lumpsum inverdienen buiten het 

ministerie van JenV om, tussen 2023-2025 gaan we daarop sturen, te beginnen met 500KE per 
jaar, via NWA, NWO, de wetenschapsfondsen van EZK of andere (Europese) fondsen. 
Nadrukkelijk dient daarbij te worden vermeld dat het WODC daarbij mee kan in consortia, maar 
zelf meestal niet kan aanvragen (penvoerder zijn).   

4. Het onderwerp data raakt de kern van al het werk van het WODC, goede toegang en beheer van 
data is een voorwaarde om als WODC het werk goed te kunnen doen. Helaas gaat dat steeds 
minder vanzelfsprekend. De privacy- en dataspelregels worden complexer, de toegang tot data 

laat langer op zich wachten of wordt met inperkende voorwaarden verleend. Het is een 
onzekerheid in het onderzoeksproces die we steeds explicieter zullen benoemen en waar beleid 
en wetgever zich rekenschap van zullen moeten geven als bijeffect van de toegenomen 
regeldruk. In dit kader onderzoekt het WODC in 2023, onder andere samen met de Chief Data 
Officer van het ministerie JenV de mogelijkheid tot datadeling zonder dat de data naar buiten 
hoeven.  

Toekomstbestendigheid van het WODC 
De commissie constateert dat het WODC de ‘affaire’ achter zich heeft gelaten, geleidelijk uit zijn schulp 
kruipt en zelfbewuster wordt. Dat is een veelbelovende ontwikkeling. De commissie beveelt het WODC 
aan de komende jaren vooral energie te stoppen in het ten uitvoer brengen van zijn strategische doelen, 

en in het verder vergroten van zichtbaarheid, wetenschappelijk gezag en maatschappelijke relevantie.  
Het WODC ziet het strategisch programmeren, data op orde, externe communicatie versterken en 
versterken van haar personeelsbeleid op inhoud en diversiteit (de strategische doelen) als voorwaarden 
voor het realiseren en de toekomstbestendigheid van zijn grotere ambitie, namelijk zichtbaar zijn als 
Kennisinstituut op het brede terrein van de Rechtsstaat. Wetenschappelijk gezag en maatschappelijke en 
beleidsmatige relevantie zijn daarvoor voorwaarden sine qua non.   

 
Wat gaat het WODC vanaf 2023 doen om dat waar te maken? 
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1. Innovatie is noodzakelijk om ook in de toekomst relevant te zijn. Daarvoor is het nodig om onze 

onderzoeksmethoden en technieken up-to-date te houden en waar nodig ook uit te breiden. 
2. Innovatie op het gebied van datahandling wordt ondersteund door het inrichten van een afdeling 

die de innovatie op het digitale domein in de breedte ondersteunt (security, privacy, data, ICT).     

3. Om ook in de toekomst relevant te zijn is het nodig om de goede mensen op de goede plaats in 
de organisatie te hebben, waar ze het goede ook goed kunnen doen. Dat vraagt om strategische 
personeelsbeleid en een visie op instroom, doorstroom en uitstroom. In 2023 wordt daartoe een 
meerjarenvisie ontwikkeld, in het kader van de vlootschouw, parallel aan de evaluatie van het 
organisatie en formatie rapport. 

4. Het WODC erkent dat de gevoelige thema’s die het WODC onderzoekt om een zo getrouw 
mogelijke afspiegeling van de Nederlandse bevolking vraagt. Het WODC organiseert vanaf 2023 

een jaarlijkse bewustwording en inventarisatie op welke punten dat jaar extra initiatieven worden 
genomen. In 2023 wordt onderzocht hoe het vacatureproces kan worden aangepast om een 
breder bereik te hebben. Om te beginnen is aan HRM gevraagd om namen, leeftijd, geslacht en 
foto’s te verwijderen uit sollicitatiestukken alvorens deze naar de leden van de SAC te sturen. 

5. Om de uitdagingen die horen bij de schaal van de organisatie te tackelen zet het WODC ook in 
op samenwerkingsafspraken met de andere Rijkskennisinstellingen en KleinLef (vrijwillig 

samenwerkingsverband van en voor kleine(re) uitvoeringsorganisaties), specifiek op die 
onderwerpen waar het WODC als kleine organisatie met een vergrote zelfstandigheid en 
onafhankelijkheid een beperkte capaciteit heeft of kwetsbaar is. Denk hierbij aan de 
privacywetgeving, Wet open overheid, databeheer, archivering en bedrijfsvoering. 

 

Rol Raad van Advies 
De commissie constateert dat de beperkte tijdsinvestering (driemaal per jaar) en de middelen die de 

Raad van Advies ter beschikking staan niet toereikend zijn om het in artikel 13 genoemde toezicht uit te 

oefenen. De werkzaamheden van de RvA liggen in het bijzonder in de adviserende sfeer. In artikel 13 

van de Ministeriële Regeling ligt dan ook een inherente spanning besloten. Voor een effectief toezicht op 

het WODC zoals in dit artikel omschreven is meer nodig dan de tijd en middelen die de huidige Raad van 

Advies ter beschikking staan. Een herbezinning op de hybride taakopdracht van de Raad van Advies is in 

het licht daarvan aangewezen. In overleg met de andere betrokken actoren zou de RvA een heldere 

keuze moeten maken over zijn rol, die alle betrokkenen houvast geeft.   

De RvA heeft zich in de afgelopen jaren ontwikkeld van een maatschappelijke klankbordgroep voor de 

directeur tot een meer geïnstitutionaliseerd onderdeel van de checks and balances binnen het WODC. Dit 

komt tot uiting in artikel 13 van de Ministeriële Regeling die de Raad van Advies een toezichthoudende 

taak heeft gegeven rond de kwaliteit van het onderzoek. Deze hybride taakopdracht – een adviesorgaan 

dat toezicht houdt – is geïnspireerd door de situatie bij andere kennisinstellingen, zoals SCP en PBL, 

waar een vergelijkbare constructie al jaren bestaat. De impliciete suggestie van de visitatiecommissie om 

te kiezen voor een overgang naar een Raad van Toezicht met bijbehorende bevoegdheden en middelen 

acht de RvA dan ook niet opportuun, omdat het WODC volledig binnen de ministeriële 

verantwoordelijkheid en de ambtelijke hiërarchie van J&V opereert. De RvA zal echter wel onderzoeken 

of, gegeven die inbedding binnen het departement, hij zijn nieuwe toezichthoudende rol steviger kan 

invullen.  

Wat gaat de Raad van Advies in 2023 doen om zijn rol nog beter waar te maken? 

1. De RvA zal een meer actievere rol gaan spelen als adviseur rondom de strategie van het WODC. 

Binnen de RvA is een portefeuilleverdeling afgesproken en de portefeuillehouders zullen vaker 

een-op-een beschikbaar zijn voor leden van het MT om te sparren.  

2. De RvA zal naast de vijfjaarlijkse externe visitatie ook zelf meer doen aan monitoring van de 

kwaliteit, bijvoorbeeld door midterm evaluaties en gesprekken met relevante stakeholders 

binnen en buiten het departement.  

3. Ook zal zij in overleg gaan met collega-organen bij andere kennisinstellingen om te leren hoe 

deze invulling geven aan hun hybride rol.  

4. De evaluatie van de Ministeriele Regeling in het najaar van 2023 is een goed moment om een en 

ander te concretiseren.  

 

 


